

Просите, ищите, стучите

Матфея 7:7-12

В этом отрывке соединяются две стороны христианской жизни: доверие Богу и любовь к ближнему. Но наша вера проявляется не только в молитве, но и в том, как мы поступаем с другими.

1. «Просите – и дано будет вам; ищите – и найдете; стучите – и отворят вам...» (Мтф. 7:7-8)

Вопросы:

1. Почему Иисус использует три разных глагола – «просите», «ищите», «стучите»? Чем они отличаются? (Иак. 4:2-3, Луки 18:7-8, Иер. 29:12-13)
2. Что обещает Иисус тому, кто продолжает просить и искать? Есть ли условия для получения? (1 Иоан. 5:14-15, Пс. 36:4, Мтф. 6:33)
3. Кого Иисус включает в слово «всякий»? (Ин. 6:37, Рим. 10:12-13, Деян. 10:34-35)
4. Почему Иисус учит нас быть настойчивыми в молитве? Нужно ли «уговаривать» Бога? В каких случаях это применимо? (Евр. 11:6, Иак. 4:3, 2 Кор. 12:8-9)

2. «Кто из вас, когда сын попросит хлеба, подаст ему камень?...» (Мтф. 7:9-11)

Вопросы:

1. Что говорит это сравнение (аналогия) о Божьем характере? Почему Иисус сравнивает Бога с земным отцом? (Пс. 102:13, Иак. 1:17)
2. Что означают хлеб, рыба, камень и змея в этом примере? Почему это важно?
3. Как понимать выражение «вы, будучи злы»? Неужели Иисус называет всех плохими родителями? (Рим. 3:10-12, Еккл. 7:20)
4. Что именно Бог называет «благами»? Даст ли Он всё, что мы просим? Как этот текст совместим с Луки 11:13? (Рим. 8:32, Пс. 83:12, Ин. 7:39, Рим. 8:9; Еф. 1:13-14)

3. Золотое правило: «Во всем, как хотите, чтобы с вами поступали люди, так поступайте и вы с ними...» (Матф. 7:12)

Вопросы:

1. Почему это правило Иисус называет сутью «Закона и пророков»? (Мтф. 22:36-40, Рим. 13:8-10, Гал. 5:14)
2. Чем это правило отличается от мирского правила: «Не делай другим, чего не хочешь себе»? (Лук. 6:31-35, Рим. 12:17-21)
3. Как исполнение «золотого правила» связано с тем, как Бог относится к нам? (Еф. 4:32, Мтф. 5:44-45, Кол. 3:13-14)
4. Что поможет нам по-настоящему жить по этому принципу? Возможно ли это без помощи Бога? (Ин. 15:4-5, Рим. 5:5)

Ask, Seek, Knock

Matthew 7:7-12

This passage brings together two key aspects of the Christian life: trust in God and love for others. Our faith is expressed not only in prayer, but also in how we treat those around us.

1. "Ask, and it will be given to you; seek, and you will find; knock, and it will be opened to you..." (Matt. 7:7-8)

Questions:

1. Why does Jesus use three different verbs—"ask," "seek," and "knock"? What is the difference between them? (James 4:2-3, Luke 18:7-8, Jer. 29:12-13)
2. What does Jesus promise to those who keep asking and seeking? Are there any conditions to receiving? (1John 5:14-15, Ps. 37:4, Matt. 6:33)
3. Whom does Jesus include in the word "everyone"? (John 6:37, Rom. 10:12-13, Acts 10:34-35)
4. Why does Jesus teach us to be persistent in prayer? Do we need to "persuade" God? When is persistence appropriate? (Heb. 11:6, James 4:3, 2 Cor. 12:8-9)

2. "Which of you, if his son asks for bread, will give him a stone?..." (Matt. 7:9-11)

Questions:

1. What does this comparison (analogy) tell us about God's character? Why does Jesus compare God to an earthly father? (Ps. 103:13, James 1:17)
2. What do the bread, fish, stone, and snake represent in this example? Why is that important?
3. How should we understand the phrase "you, being evil"? Is Jesus calling everyone bad parents? (Rom. 3:10-12, Eccl. 7:20)
4. What exactly does God call "good things"? Does He give us everything we ask for? How does this relate to Luke 11:13? (Rom. 8:32, Ps. 84:11, John 7:39, Rom. 8:9, Eph. 1:13-14)

3. The Golden Rule: "Whatever you want men to do to you, do also to them..." (Matt. 7:12)

Questions:

1. Why does Jesus call this the essence of "the Law and the Prophets"? (Matt. 22:36-40, Rom. 13:8-10, Gal. 5:14)
2. How is this rule different from the worldly principle: "Don't do to others what you don't want done to you"? (Luke 6:31-35, Rom. 12:17-21)
3. How is fulfilling the Golden Rule connected to how God treats us? (Eph. 4:32, Matt. 5:44-45, Col. 3:13-14)
4. What enables us to truly live by this principle? Is it possible without God's help? (John 15:4-5, Rom. 5:5)